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طبق گفته سخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه 
هفتم توس�عه، دولت و مجلس درباره گنجاندن 
موضوع همسان س�ازی حقوق بازنشستگان در 

این برنامه به توافق اولیه رسیدند.
خبرگزاری مهر: لایحه برنامه هفتم توسعه در حالی 
از سللوی دولت به مجلس شورای اسللامی ارائه شد 
که جای همسان سللازی حقوق بازنشسللتگان در آن 
خالللی بود و این موضوع منجللر به اعتراض جمعی از 
نمایندگان مجلس شللورای اسامی شد و در تذکرات 
خود در صحن مجلس نسللبت به این موضوع گله مند 
بودند و تاکیدشان بر این بود که حتماً در طول بررسی 
لایحه برنامه هفتم توسللعه در مجلس، همسان سازی 
حقوق بازنشسللتگان مورد توجه قللرار گیرد و در این 

لایحه گنجانده شود.
لایحه برنامه هفتم توسللعه کشللور پیش از بررسی 
در صحللن مجلللس، در کمیسللیون های تخصصی و 
کمیسللیون تلفیق مورد بررسی قرار گرفت و انتقادات 
بلله نبود همسان سللازی حقوق بازنشسللتگان در این 
لایحه باعث شللد »کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
شورای اسامی« مصوبه ای را در این مورد به تصویب 
برسللاند. در واقع، کمیسللیون برنامه و بودجه مجلس 
در جریان بررسللی برنامه هفتم توسللعه تصویب کرد 
که »همسان سازی حقوق بازنشستگان در این لایحه 
درج شللود.« این موضوع در قالب پیشللنهاد و مصوبه 
کمیسیون برنامه و بودجه به کمیسیون تلفیق لایحه 
برنامه هفتم توسللعه داده شللد و به ایللن ترتیب این 
موضوع باید در کمیسیون تلفیق برنامه هفتم بررسی 

و درباره آن تصمیم گیری می شد.
ق�رار نیس�ت همسان س�ازی از برنام�ه هفتم 

حذف شود
اعضای کمیسللیون تلفیق برنامه هفتم توسعه طی 
جلسللات متوالی و متعدد، لایحه پیشللنهادی دولت 
درباره برنامه هفتم توسعه را مورد رسیدگی قرار دادند 
و حدود ۶ هفته کاری را برای بررسللی جزئیات لایحه 
برنامه هفتم توسللعه پشللت سر گذاشللتند. سرانجام 
گزارش کمیسللیون تلفیق برنامه هفتم توسعه آماده 
بررسی در صحن مجلس شد، اما در مورد بازنشستگان 
و تعیین تکلیف مناسب سازی و همسان سازی حقوق 

آنان چیزی در این گزارش نیامده بود.
کمیسللیون  رئیللس  نایللب  رضاخللواه،  مجتبللی 
تلفیق لایحه برنامه هفتم مجلس شللورای اسللامی 
دربللاره همسان سللازی حقللوق بازنشسللتگان گفت: 
»صندوق های بازنشسللتگی کشللوری و لشللکری در 
پرداخت حقوق دچار اشللکال هسللتند. مجلس برای 
اینکلله بتوانللد این مشللکل را حل کنللد ورود کرد تا 
مدیریت صندوق های بازنشستگی بهبود پیدا کند. ما 
در حللال اصاح این صندوق ها هسللتیم و اگر اصاح 
شللود، به این مفهوم اسللت که منابع بیشللتری برای 
صندوق های بازنشسللتگی باقی می ماند که بتوانند به 
بازنشستگان پرداخت کنند.« نماینده مردم تهران در 
مجلس شللورای اسامی اظهار داشللت: »در مجلس 
به دنبال این هسللتیم که اصاحات سللاختاری ایجاد 
شللود و در نتیجه امکانات در اختیللار صندوق ها قرار 

گیرد که بتوانند منابع بیشللتری را داشته باشند تا به 
بازنشسللتگان پرداخت کنند، لذا قرار نیست همسان 
سازی حقوق بازنشستگان از برنامه هفتم حذف شود، 

اما به بررسی های بیشتری نیاز دارد.«
موضوع بازنشستگان مراعا ماند

مجلس شللورای اسامی از سللوم مهر ماه در حال 
بررسللی گزارش کمیسیون تلفیق درباره برنامه هفتم 
توسعه اسللت که روز )شنبه ۱۵ مهر ماه( به سرفصل 
مربوط به بازنشسللتگان رسید، اما این بخش از برنامه 
هفتم توسللعه مراعا گذاشللته شللد و قرار شد بعد از 
اصاح در کمیسللیون تلفیق برنامه هفتم توسعه، در 

مجلس رسیدگی شود.
عبدالرضا مصری، نایب رئیس مجلس که ریاسللت 
آن جلسلله را بللر عهده داشللت دربللاره مللواد مراعا 
گذاشللته شده، توضیح داد: »در مواد ۲۸ تا ۳۱ لایحه 
برنامه هفتم توسللعه در مللورد وضعیت صندوق های 
بازنشستگی بحث شده اما در مورد خود بازنشستگان 
و تعیین تکلیف مناسب سازی و همسان سازی حقوق 
چیزی نیامده است، بنابراین مقرر شد این موارد مراعا 
گذاشللته شود تا با برگزاری جلسللاتی با دولت آن را 

تعیین تکلیف و در جلسه علنی مطرح کنیم.«
نایب رئیس مجلس شللورای اسللامی تصریح کرد: 
»بنابرایللن ضروری اسللت این مواد به عنللوان ارجاع 
به کمیسللیون مراعا گذاشللته شللود تا نمایندگان در 
جریان اصاحات قرار گیرند، زیرا ممکن اسللت برای 
بازنشسللتگان منابعللی در نظللر گرفته شللود و نباید 
موضوعللی را تصویب کرد که منابع آن در نظر گرفته 

نشود.«
مطالبه بازنشستگان از مجلس

بللا وجود این، تذکللرات نمایندگان مبنللی بر لزوم 
توجه بلله این مسللأله در برنامه هفتم توسللعه ادامه 
داشللت، به طللوری که حجت الاسللام سللید جواد 
حسللینی کیا، عضو مجمع نمایندگان استان کرمانشاه 
در جلسلله علنی روز )سه شللنبه ۱۸ مهر ماه( مجلس 
شورای اسامی طی تذکر شفاهی، گفت: »این روزها 

بسیاری از بازنشستگان از ما مطالبه دارند که موضوع 
همسان سازی حقوق آنان اجرا شود. انتظار می رود در 
برنامه هفتم توسللعه حتماً به همسللان سازی حقوق 
بازنشستگان توجه شده و این موضوع اجرایی شود.«

محمدباقر قالیباف، رئیس مجلس شللورای اسامی 
نیللز در پاسللخ به این تذکر، گفت: »مللا فصل مربوط 
به موضوع همسان سازی حقوق بازنشستگان را مراعا 
گذاشتیم و الان با دولت در حال رایزنی هستیم. حتماً 
موضوع همسان سللازی حقوق بازنشستگان در لایحه 

برنامه هفتم توسعه مورد توجه قرار خواهد گرفت.«
جلس�ه س�ه س�اعته دول�ت و مجل�س برای 

بازنشستگان
محسن زنگنه، سللخنگوی کمیسیون تلفیق برنامه 
هفتم توسعه هم درباره آخرین وضعیت همسان سازی 
حقوق بازنشسللتگان به خبرنگاران، گفت: »دوشللنبه 
)۱۷ مهر ماه( جلسلله ای ۳ ساعته بین رئیس مجلس 
شللورای اسللامی، رئیس کمیسللیون تلفیللق برنامه 
هفتم توسللعه و رئیس سازمان برنامه و بودجه برگزار 
و جمع بنللدی اولیه این شللد که ما در طللول برنامه 
هفتم توسللعه بتوانیم بحث متناسللب سللازی حقوق 
بازنشسللتگان را به سرانجام برسللانیم و هدف گذاری 
شد که تا پایان برنامه هفتم شاهد تحقق این موضوع 
باشیم. تاش ما بر این اساس است که تا پایان برنامه 
هفتم بتوانیم بحث متناسب سازی حقوق بازنشستگان 

را محقق کنیم.«
بلله هر صورت باید منتظر مانللد و دید توافق دولت 
و مجلس شللورای اسامی درباره بازنشستگان به کجا 
می رسد و این موضوع در لایحه برنامه هفتم توسعه به 

تصویب می رسد یا خیر.
ناگفته نماند که همسان سللازی حقوق بازنشستگان 
موضوع جدیدی نیست و در قانون برنامه ششم توسعه 
هم وجود داشت، به طوری که در ماده ۳۰ برنامه ششم 
توسعه آمده بود: »دولت مکلف است بررسی های لازم 
جهت برقراری عدالت در نظام پرداخت، رفع تبعیض 
و متناسب سللازی دریافت ها و برخورداری از امکانات 

شاغلین، بازنشسللتگان و مسللتمری بگیران کشوری 
و لشللکری سللنوات مختلف را انجام دهد و در جهت 

تصویب در مسیر قانونی قرار دهد و اجرا نماید.«

البته در خوش بینانه ترین حالت گفته می شللود که 
فقط ۳۰ درصد برنامه ششم توسعه اجرا شد و موضوع 
همسان سللازی حقوق بازنشستگان هم با آنکه در این 
قانون آمده بللود، اما دولت قبل به تکالیف برنامه های 
توسللعه در مورد بازنشستگان آن طور که باید و شاید 
عمل نکرد و بعد از بحث های زیاد سللرانجام در سال 
۹۹ حاضر به اجرای همسان سازی شد که آن هم طبق 
گفته بسللیاری از کارشناسان و نمایندگان مجلس پر 

از ایراد بود.
ض�رورت توج�ه ب�ه همسان س�ازی حق�وق 

بازنشستگان
سللید مهدی فرشللادان، عضللو کمیسللیون برنامه 
و بودجه مجلللس در گفت وگو با خبرنللگار مهر، این 
موضوع را تأیید کرد و گفت: »موضوع همسان سللازی 
حقوق بازنشستگان در برنامه ششم توسعه آمده بود و 
بر اساس آن حقوق یک فرد بازنشسته باید ۸۵ درصد 
فرد شللاغل هم تراز خود باشللد. طبق ماده ۳۰ قانون 
برنامه ششللم توسللعه، دولت باید طی ۵ سال حقوق 
بازنشستگان را همسان سازی می کرد، اما در این چند 
سللالی که از اجرای برنامه ششللم گذشت، دولت رقم 
ناچیزی را برای همسان سازی حقوق بازنشستگان در 

نظر گرفت.
وی بللا تاکیللد بللر اینکلله همسان سللازی حقوق 
بازنشسللتگان باید به طور کامل اجرایی شللود، ادامه 
داد: »با توجه به تورم و شرایط اقتصادی جامعه، افراد 
بازنشسته تحت فشار هستند که لازم است حقوق این 

افراد به طور کامل همسان سازی شود.«
عضللو کمیسللیون برنامه و بودجه مجلس شللورای 
اسللامی بللا بیللان اینکلله همسللان سللازی حقوق 
بازنشسللتگان بایللد در جریان بررسللی لایحه برنامه 
هفتم توسعه به تصویب برسد، اظهار داشت: »باید این 
موضوع در برنامه هفتم توسعه هم به تصویب برسد تا 
دولت مکلف به اجرای آن باشللد و هر سال بودجه ای 
را برای همسان سللازی حقوق بازنشستگان در بودجه 

سالیانه اختصاص دهد.«
اعتبار همسان سازی در بودجه بیاید

البته بهتر است که دولت و مجلس فقط به گنجاندن 
همسان سللازی در برنامه هفتم توسعه بسنده نکنند، 
چرا که برنامه پنج سللاله توسللعه کشور راهبرد است 
نه تکلیف و برای آنکه همسان سللازی به واقع محقق 
شود، باید اعتبار همسان سازی برای همه صندوق های 
بازنشستگی در بودجه های سنواتی در نظر گرفته شود 
و مجلس هم با ابزارهای نظارتی خود دولت را ملزم به 
اجرای آن کند. فارغ از این مسللأله مهم و با توجه به 
اینکه یکی از اصلی ترین مطالبه بازنشسللتگان، دائمی 
کردن همسان سللازی حقوق آنان اسللت، باید ببینیم 
دولت و مجلس منابع پایداری برای تحقق این موضوع 
در نظر می گیرند و این موضوع در قانون برنامه هفتم 

توسعه به تصویب می رسد یا خیر.

توافقبرسرهمسانسازی
دولتومجلسبرایبازنشستگانچهمیکنند؟

  ایراد اول
بر اساس گزارش های سازمان جهانی بهداشت، 
هزینلله تصادفات جللاده  ای در ایران حدود ۶ تا 
۷ درصللد از تولید ناخالص داخلی اسللت، یعنی 
عددی دو برابر بیشتر کشور های دنیا را در بر می 
گیرد، چنانکه امروزه میزان کشته  های تصادفات 
رانندگی از کل متوفیان به ۶.۵ درصد رسللیده و 
جایگاه سوم دلایل مرگ و میر را در کشور ما به 

خود اختصاص داده است.
مرکللز پژوهش هللای مجلس به عنللوان عالی 
ترین مجموعلله تحقیقاتی کشللور می  گوید در 
شرایطی که بیشتر تولیدات خودروسازان مطرح 
جهان ۴ یا ۵ ستاره ایمنی دارند، امتیاز متوسط 
خودرو های سللاخت داخل کشللور ما در بهترین 
حالت کمتر از سه ستاره ایمنی از ۵ ستاره است 
که آن  هم البته بللرای برخی از خودرو های تازه 
تولید شللده تخمین زده می شللود و به صراحت 
عنوان کرده که در خصللوص خودرو های ایرانی 
این اطاعات به صورت دقیق و رسللمی منتشر 

نمی  شود!
بنا بر اطاعات این گزارش، سهم عمده ایراد ها 
بلله تفکیک مجموعه  های خودرو، ۳۱ درصد در 
بخللش بدنه و اتاق، ۲۰ درصد در بخش تعلیق و 
انتقال قدرت شامل سیستم کمک  فنر، جلوبندی 
و گیربکللس، ۱۹ درصللد در بخش ایمنی اعم از 
کمربنللد و ترمز و ۱۵ درصد نیز در بخش تهویه 
مطبوع و وسللایل برقی بوده است، ضمن اینکه 
میزان سللهم خرابللی هر یک از قطعللات از کل 
ایراد های خودرو در سه ماه نخست تحویل نشان 
می  دهد که مجموعه موتور و گیربکس بیشترین 

سهم از ایراد ها را به خود اختصاص داده اند.
مرکللز پژوهش  های مجلس در مجموع معتقد 
اسللت که در دو حوزه طراحی و تامین قطعات، 
ضعف  های جدی وجود دارد لذا مرحله طراحی 
به عنوان مرحله نخسللت زنجیره شللکل  گیری 
کیفیت در صنعت خودروسللازی با ضعف جدی 
مواجه اسللت و جهت ارتقللای کیفیت خودروی 
تولیللد داخل بایللد طراحی خللودرو به صورت 
جدی بازبینی و به  روزرسللانی گردد زیرا برآیند 
وضعیت موجود حوزه طراحی خودرو که کیفیت 
ذاتی پایینی دارد، مستقیماً بر کیفیت برداشتی 
خودرو و نهایتاً رضایت منللدی متقاضیان تاثیر 

منفی خواهد گذاشت.
  ایراد دوم

یک کارشللناس صنعت خودرو معتقد اسللت 
وقتی خودروساز اصرار دارد انواع مختلفی از یک 

خودرو را تولید کرده و بعضاً در مواردی موتور و 
گیربکس محصولات هم حتی یکسللان باشد اما 
در مابقی موارد مانند قطعات جلوبندی، سیستم 

تعلیق، ظاهر ماشللین، چهره و فیِللس اتومبیل 
متفاوت عمل کند باعث می شللود تیراژ در روی 

بسیاری از قطعات خودروها کاهش یابد.

"مرتضی شللجاعی" افزود: به عنوان نمونه می 
توانسللتند سه خودرو با تیراژ ۳۰۰ هزار دستگاه 
تولید کننللد اما ۱۰ خودرو با تیللراژ ۱۰۰ هزار 

خللودرو تولید می کنند و همیللن کاهش تیراژ 
تولید، باعللث کاهش کیفیت می گللردد زیرا با 
افزایللش تیراژ، صرفه اقتصادی ایجاد می شللود 
و در این شللرایط، تامین کننده بلله دلیل ثابت 
مانللدن قیمت ها کیفیت محصللولات را کاهش 

می دهد.
وی اضافلله کرد: موضوع مهللم دیگری که در 
کیفیللت محصللولات قابل اهمیت اسللت رابطه 
قطعه سللاز و خودروسللاز اسللت، وقتللی برخی 
قطعه سازان بزرگ سللهام ایران خودرو و سایپا 
را دریافت کرده اند باعث می شللود یک سللری 
تصمیمللات برای تامین قطعات در هیئت مدیره 
آن شللرکتها گرفته شللود که از قضا منافع این 
گللروه ها هم تامین شللود لذا امللروز رابطه بین 
قطعه سللاز و خودرو ساز غیراقتصادی و سیاسی 
شللده و خروجی این موضوع، می شود قطعاتی 
کلله کیفیت لازم را نداشللته و قطعات اقتصادی 

نباشند.

شللجاعی یادآور شللد: ما با تمام این ضعف ها 
می توانسللتیم باز هم بهتر کار کنیم اما به دلیل 
عدم وجود بللازار رقابتی، تولیدکننده خودرو در 
ایران تقریباً از فللروش قطعی همه محصولاتش 
اطمینان خاطر دارد و طبیعی اسللت که در این 
بازار غیررقابتی هیچ تاشللی برای سللاماندهی 

کیفیت تولیدات خود انجام ندهد.
  ایراد آخر

امللروز دغدغه اصلی مللردم در بللازار خودرو 
افزایش مداوم قیمت ها بللدون توجه به ارتقای 
کیفیت است که در این شرایط ممنوعیت واردات 
خودرو هم عاملی شده تا خودروسازان داخلی در 
یک بازار انحصاری به راحتی محصولات بعضاً بی 
کیفیت خود را بفروشند و مردم هم چاره ای جز 

خرید آنها نداشته باشند!
بلله اعتقاد کارشناسللان حوزه خللودرو، وقتی 
مصللرف کننللده انتخابی جز خریللد چند مدل 
خودروی داخلی ندارد، خودروسللازان نیز انگیزه  
ای برای صرف هزینه گزاف در راسللتای ارتقای 

کیفی محصولاتشان پیدا نمی  کنند.
از قرار معلوم، پژو ۴۰۵ و پراید ۱۳۱ در هر دو 
آیتم ایرادات فنی و بدنه دارای مشکل هستند و 
حداقل ۳۴ درصد خودروهای کارشناسی شده در 
سطح کشور یک ایراد فنی در بخش های موتور یا 
گیربکس دارند لذا عملکرد ضعیف خودروسازان 
داخلی در زمینه رعایت استانداردهای لازم برای 
طراحی و ساخت پیشرانه  ها در چنین شرایطی 

به وضوح نمایان می  شود.
از سوی دیگر ۶۰ درصد خودروهای پژو ۲۰۶ 
کارشناسی شللده توسللط همراه مکانیک که از 
جمله اتومبیل های پرطرفدار جوانان محسللوب 
می شللود حداقل یک ایراد فنی دارند به طوری 
که در سال ۱۴۰۱ دومین خودروی پر فروش در 
معامات همراه مکانیک بوده و ۱۳ درصد خرید 
و فروش خودروهای داخلی سللال گذشته را به 

خود اختصاص داده است.
بدین ترتیب چند سللوال به ذهن شللهروندان 
می رسللد که چللرا با وجود تمللام حمایت ها از 
صنعللت خودرو هنللوز این بخش نتوانسللته در 
بخللش قیمت و کیفیت رضایللت مصرف کننده 
داخلی را جلب نماید و ایراد کار کجاسللت ؟ آیا 
با توجه به شللرایط انحصاری بازار خودرو، اراده 
ای برای ارتقای کیفیت وجود ندارد یا مشکات 
دیگری در این حوزه دخیل هستند و روز به روز 
بللر نارضایتی مردم نگون بخت متقاضی این نوع 

خودروها افزوده خواهد شد... الله اعلم!

ازتولید
بهمصرفاجباری

مشکلاتپیشرویتولیدخودروهایداخلیو
نارضایتیمصرفکنندگانزیرذرهبین"عصرآزادی"

عصرآزادی/ شهرام صادق زاده 

چندی پیش بود که در فضای مجازی اعلام ش�د که در س�فر اس�تانی وزیر صنعت، معدن و 
تج�ارت، خودروی حام�ل او که اتفاقاً یکی از محصولات اتوماتی�ک داخلی بوده دچار نقص 
فن�ی ش�ده و در میانه راه متوقف ش�ده و این نق�ص فنی با بالا رفتن دمای پیش�رانه اتفاق 
افتاده و در کنار آن سیس�تم تهویه خودرو هم از کار افتاده اس�ت کمااینکه وزیر، خودرو را 
ترک نکرده و ادامه مس�یر را با این خودرو طی کرده اس�ت اما گفته می ش�ود پس از وجود 
اختلال فنی در خودروی وزارتخانه، وزیر صمت تماسی را با مدیران کارخانه داشته و گلایه 
خود را اعلام کرده است.از قرار معلوم، خودروی فعلی وزیر صمت اتومبیل تولید داخل تارا 

V4 اس�ت که برای رفت و آمد خود اس�تفاده می  کند اما اکثر خودروهای حمل و نقل این 
وزارتخانه را دنا پلاس توربو اتوماتیک تش�کیل می  دهد.این در حالی اس�ت که پیش از این 
هم بارها ش�اهد بوده ایم که حتی نمایندگان مجلس از عملک�رد دنا پلاس توربو اتوماتیک 
که در اختیار این نمایندگان اس�ت ابراز نارضایتی کرده اند و به ایرادات آن اش�اره داش�ته 
اند لذا نکته قابل توجه اینکه حتی مدیران ش�رکت های خودروس�از داخلی نتوانسته  اند تا 
خودرویی باکیفیت را در اختیار مسئولان قرار دهند تا آبروریزی به بار نیاید و با این حساب 

وضعیت خودروهای تحویلی به مردم عادی واویلاست...

یک کارشناس می 
گوید مشکلات فنی 

خودروهای داخلی سه 
برابر استاندارد جهانی 

است و مشتریانی 
که خودروهای خود 

را تحویل می  گرفتند 
پس  از گذشت ۳ ماه 
متوجه ایرادات فنی 

شده اند

بیمهریبامهرجوییدرماهمهر!
خبر کوتاه، تلخ، ش��وک آمیز و جانکاه بود. داریوش 
مهرجویی و همسرش در ویلای شخصی خودشان در 

کرج به قتل رسیدند.
داری��وش مهرجویی یکی از فیلم س��ازان برجس��ته 
ایران و از چهره های اصلی موج نوی س��ینما در کنار 
مس��عود کیمیایی بود. مهرجویی علاوه بر فعالیت در 
سینما به نوش��تن رمان و ترجمه نیز می پرداخت. او 
فارغ التحصیل رشته فلسفه از دانشگاه کالیفرنیا، لس 

آنجلس “UCLA” آمریکا بود. 
مهرجویی با س��اخت فیلم گاو نگاه ها را به س��مت 
س��ینمای ایران جلب کرد و موج نو س��ینمای ایران 
را ش��کل داد. مهرجوی��ی س��ال ۱۳۴۸ و باهم کاری 
غلامحس��ین س��اعدی فیلمنام��ه گاو را از روی یکی 
از داس��تان های کوتاه مجموعه عزاداران بیلِ ساعدی 
نوش��ت و فیلم ک��رد. این فیلم جوایز متع��ددی را در جش��نواره های بین المللی به ارمغان 
آورد. گاو ه��م از نظ��ر تجاری هم از نظر هنری فیلم موفق��ی از کار درآمد و فصل جدیدی 
در سینمای ایران گشود.  ساخته شدن فیلم گاو در آخرین سال های دهه ۴۰ خورشیدی، 
سینمای ایران را که تا پیش از آن حضور کم رنگی در جشنواره های جهانی داشت به عنوان 

سینمایی متفکر و قابل اعتنا به منتقدان جهانی معرفی کرد.
از دیگ��ر فیلم های مهرجویی می توان به فیلم های مطرحی همچون هامون، دایره مینا، 
اجاره نشین ها، سارا، پری، لیلا، مهمان مامان وسنتوری اشاره کرد. آخرین فیلم او »لامینور« 

بود که در سال ۹۸ ساخته و در ۱۴۰۱ اکران شد.
مهرجویی در طول بیش از نیم قرن فیلمس��ازی، علاوه بر خلق شخصیت های ماندگار در 
سینما، بازیگرانی را با فیلم هایش به سینمای ایران معرفی کرده که هر کدام یا ستاره شدند 
یا مس��یری تازه پیش رویشان باز ش��د؛ مثل عزت الله انتظامی، خسرو شکیبایی، بیتا فرهی، 

علی مصفا و لیلا حاتمی. 
آثار او در سال های دور وقتی که شرکت در جشنواره های جهانی این چنین مرسوم نشده 
بود، در جش��نواره های معتبری مثل ونیز، برلین،کن، ش��یکاگو و توکیو ش��رکت داش��ت و 
جایزه هایی هم گرفت؛ اما به همان میزان فیلم هایش دچار ممیزی یا عدم نمایش شده اند. 
به طوریکه مهرجویی یادآور شده بود: »من این روزها در حال نوشتن خاطراتم هستم، آنجا 

خیلی از مسائل را درباره آنچه بر سر فیلم هایم آمد می گویم.«
در واقع مهرماه با اهالی هنر بی مهری کرد. اول از همه خبر درگذش��ت فردوس کاویانی 
منتشر شد آن هم به علت پارکینسون، چند روزبعد خبر درگذشت آتیلا پسیانی در فرانسه 
منتش��ر ش��د آن هم به علت سرطان، هنوز ۷۲ س��اعت از مراسم تشییع پیکر این هنرمند 
نگذش��ته بود که یک خبر بس��یار سنگین جامعه هنری و مردم ایران را در شوک فرو برد و 

آن هم قتل داریوش مهرجویی و همسرش بود.
اکن��ون مردم ایران در کنار اهالی هنر به خصوص س��ینمای ایران باید ناباورانه نظاره گر  

فقدان یکی از بنیانگذاران موج نو سینمای ایران باشد. 

سرمقاله

 سید فرید پیمان 
 مدیر مسئول

از سوی رئیس جمهور انجام شد

ابلاغقانونانتخاباتمجلسخبرگانرهبری
رئیس جمه�ور قانون انتخاب�ات مجلس 
خب�رگان رهب�ری را برای اجرا ب�ه وزارت 

کشور ابلاغ کرد.
به گزارش ایس��نا، س��ید ابراهیم رئیس��ی در 
اج��رای اص��ل ۱۰۸ قان��ون اساس��ی جمهوری 
اسلامی ایران، »قانون انتخابات مجلس خبرگان 
رهبری« را که در دوازدهمین اجلاس رس��می 
خبرگان رهبری )دوره پنجم( در روز چهارشنبه ۵ مهر ۱۴۰۲ تصویب و در تاریخ ۶ مهر از 

دبیرخانه این مجلس واصل شده برای اجرا ابلاغ کرد.

خبر


